

米中競争下の岸田内閣の外交と安全保障

何思慎

(輔仁大学日本語文学学科特任教授 / 日本東アジア研究センター主任)

【要約】

岸田首相は、2022年「シャングリラ対話」にて、「平和のための岸田ビジョン」を打ち出し、政権発足後、初の外交及び安全保障政策の表明が行われた。「平和のための岸田ビジョン」は「自由で開かれたインド太平洋」をキーワードとしているが、自民党の「保守本流」を受け継いだ岸田は、安倍元首相の「保守傍流」とは異なる戦略的ビジョンを抱いている。2022年12月16日、日本政府は新たな「安保3文書」を発表し、その中で岸田内閣は、中国の軍事的動向を「国際社会の懸案事項」から「これまでになく最大の挑戦」に引き上げた。2006年に安倍が提唱した「戦略的互惠関係」は静かに姿を消し、習近平と岸田は、今後の二国間関係を「新時代にふさわしい日中関係」、「建設的で安定した日中関係」と位置づけている。「新時代」における日中両国は「安定した日中関係」を模索するしかなく、「歴史」と「現実」のもつれの中で、対話を通じた「平和」維持への努力が求められている。

キーワード：岸田外交、日中関係、日米関係、安保3文書

美中競爭下岸田內閣的外交與安保

何思慎

(輔仁大學日文系〔所〕特聘教授 / 日本暨東亞研究中心主任)

【摘要】

日本首相岸田文雄在 2022 年「香格里拉對話」會議上拋出「岸田和平願景」，為其主政日本後在外交及安保政策的初試啼聲。「岸田和平願景」雖以「自由開放的印太」為關鍵字，但繼承自民黨「保守本流」的岸田卻與安倍前首相的「保守旁流」的戰略視野不同。2022 年 12 月 16 日，日本公佈新「安保三文件」，岸田內閣對中國的軍事動向從「國際社會的關切事項」上升為「前所未有的最大挑戰」。習近平與岸田互以「契合新時代要求的中日關係」及「建設性穩定的日中關係」來定位未來的雙邊關係，安倍晉三於 2006 年所倡議的「戰略互惠關係」已悄然消失，中、日僅能在「新時代」摸索「穩定的日中關係」，在「歷史」與「現實」的糾葛中，透過對話勉力維持「和平」。

關鍵詞：岸田外交、中日關係、美日關係、「安保三文件」

The Kishida Cabinet's Diplomacy and Security Policies Amid Competition Between the United States and China

Szu-Shen Ho

Distinguished Professor, Japanese Department/ Director, Center for Japan and East Asian Studies, Fu Jen Catholic University

【Abstract】

Japanese Prime Minister Kishida Fumio launched the “Kishida Peace Vision” at the 2022 “Shangri-La Dialogue” as his first cry for foreign and security policies after taking charge of Japan. “Kishida’s Peace Vision” uses the “Free and Open Indo-Pacific” (FOIP) as the main focus, but Kishida, who inherited the “conservative main stream” of the Liberal Democratic Party, has a different strategic vision from the “conservative side stream” of former Prime Minister Abe.

On December 16, 2022, Japan announced the new “three security documents” (National Security Strategy, National Defense Strategy, and Defense Buildup Program). The Kishida cabinet’s response to China’s military trends has been elevated from “a matter of concern to the international community” to “the greatest challenge ever.” Xi Jinping and Kishida mutually positioned their future bilateral relations on the basis of “China-Japanese relations that meet the requirements of the new era” and “constructive and stable Japan-Chinese relations.” The “strategic mutually beneficial relationship” initiated by Abe Shinzo in 2006 has quietly disappeared. China and Japan can only explore “stable Japan-Chinese relations” in the “new era” and try to maintain “peace” through dialogue amid the entanglement between “history” and “reality.”

Keywords: The Kishida Diplomacy, China-Japanese relations, U.S.-Japanese relations, “three national security documents”

〈参考文献〉

- 外務省、2023「令和5年版外交青書」6月30日、<https://www.mofa.go.jp/mofaj/gaiko/bluebook/2023/pdf/index.html> (閲覧日：2023/11/16)。
- Ministry of Foreign Affairs of Japan. 2023. “Reiwa 5 nenban gaiko seisyo” [Diplomatic Bluebook 2023]. June 30 (Accessed on November 16, 2023).
- 経済産業省、2023「西村大臣が米国・戦略国際問題研究所 (CSIS) でスピーチをしました」1月9日、<https://www.meti.go.jp/press/2022/01/20230109001/20230109001.html> (閲覧日：2023/11/16)。
- Ministry of Economy, Trade and Industry. 2023. “Nishimura daijin ga beikoku senryaku kokusaimondai kenkyujo (CSIS) de supichi wo shimashita” [Minister Nishimura Delivers a Speech at the Center for Strategic and International Studies (CSIS) in the U.S.]. January 9 (Accessed on November 16, 2023).
- 防衛省・自衛隊、2023「『国家安全保障戦略』・『国家防衛戦略』・『防衛力整備計画』」1月5日、<https://www.mod.go.jp/j/approach/agenda/guideline/index.html> (閲覧日：2023/11/16)。
- Ministry of Defense. 2023. “‘Kokka anzen hosho senryaku’・‘Kokka boei senryaku’・‘Boeiryou seibi keikaku’” [National Security Strategy of Japan, National Defense Strategy, and Defense Buildup Program]. January 5 (Accessed on November 16, 2023).
- ETtoday 新聞雲、2022「台海若衝突！岸田内閣『最擔心這件事』日本最佳選擇是維持現狀」8月7日、<https://www.ettoday.net/news/20220807/2311139.htm> (査閲時間：2023/11/16)。
- ETtoday. 2022. “Taihai ruo chongtu! antian neige ‘zui danxin zhejiانشi’ riben zuijia xuanze shi weichi xianzhuang” [Should Conflicts Break Out in the Taiwan Strait, the Kishida Cabinet “Worries Most About This Matter.” Japan’s Best Option is to Maintain the Status Quo]. August 7 (Accessed on November 16, 2023).
- FX168 財經網、2023「美日韓深化安全關係以威懾中國、專家稱是北京讓日韓拉近關係」8月17日、<https://www.fx168news.com/article/279333> (査閲時間：2023/11/16)。
- FX168. 2023. “Mei ri han shenhua anquan guanxi yi weishe zhongguo, zhuanjia chengshi beijing rang rihan lajin guanxi” [U.S, Japan, and South Korea are to Deepen Security Ties to Deter China. Experts Say It was Beijing that Brought Japan and South Korea Closer]. August 17 (Accessed on November 16, 2023).
- 工商時報、2022「安倍晉三時代奠定的日本大戰略 締造海權國家新格局」7月8日、<https://ctee.com.tw/bookstore/selection/674832.html> (査閲時間：2023/11/16)。
- Industrial and Commercial Times. 2022. “Anbei jinsan shidai dianding de riben dazhanlue, dizao haiquan guojia xin geju.” [Japan’s Grand Strategy was Established during the Abe Shinzo Era. It Creates a New Pattern for a Country of Maritime Power]. July 8 (Accessed on November 16, 2023).
- 中央社、2022「麻生太郎：臺灣若有事 日本很可能發生戰爭」8月31日、<https://>

- www. cna. com. tw/news/aipl/202208310350. aspx (査閲時間：2023/11/16)。
- CNA. 2022. “Masheng tailang: Taiwan ruo youshi riben hen keneng fasheng zhanzheng” [Aso Taro: Should Something Happen on Taiwan, War is Likely to Break Out in Japan]. August 31 (Accessed on November 16, 2023).
- 中央社、2023a 「日相眾院備詢如何因應臺灣有事：依法個別判斷」4月6日、[https://www. cna. com. tw/news/aipl/202304060382. aspx](https://www.cna.com.tw/news/aipl/202304060382.aspx) (査閲時間：2023/11/16)。
- CNA. 2023a. “Ri xiang zhongyuan beixun ruhe yinying taiwan youshi: Yifa gebie panduan” [Japanese Prime Minister Answers Interpellation in the House of Representative about How Japan Would Respond to Contingencies of Taiwan: Individual Judgement Will be Made According to Law]. April 6 (Accessed on November 16, 2023).
- 中央社、2023b 「盼韓日和解 尹錫悅：不接受拿百年前事要日本下跪」4月25日、[https://www. cna. com. tw/news/aopl/202304250005. aspx](https://www.cna.com.tw/news/aopl/202304250005.aspx) (査閲時間：2023/11/16)。
- CNA. 2023b. “Pan han ri hejie yinxiyue: Bu jieshou na bainianqian shi yao riben xiagui” [Hope South Korea and Japan can Reconcile, Said Yun Seok-yeol: Won't Want Japan to Kneel Down Because of Things Happened a Hundred Years Ago]. April 25 (Accessed on November 16, 2023).
- 中央社、2023c 「金融時報：G7 聯合公報草案對中國發出最強烈譴責 重申台海和平重要性」5月20日、[https://www. cna. com. tw/news/aopl/202305200144. aspx](https://www.cna.com.tw/news/aopl/202305200144.aspx) (査閲時間：2023/11/16)。
- CNA. 2023c. “Jinrong shibao: G7 lianhe gongbao caoan dui zhongguo fachu zui qianglie qianze, chongshen taihai heping zhongyao xing” [Financial Times: The Draft of G7 Joint Communiqué Issued the Strongest Condemnation on China, Reiterating the Importance of Peace Across the Taiwan Strait]. May 20 (Accessed on November 16, 2023).
- 中央社、2023d 「香格里拉對話日防相：日本軍事實力增強不是威脅」6月3日、[https://www. cna. com. tw/news/aopl/202306030199. aspx](https://www.cna.com.tw/news/aopl/202306030199.aspx) (査閲時間：2023/11/16)。
- CNA. 2023d. “Xianggelila duihua ri fangxiang: Riben junshi shili zengqiang bushi weixie” [Japanese Defense Minister Said in the Shangri-La Dialogue: Japan's Military Strengthening Will Not Be a Threat]. June 3 (Accessed on November 16, 2023).
- 中華人民共和國駐比利時王國大使館、2023 「2023年1月11日外交部發言人汪文斌主持例行記者會」1月11日、[http://be. china-embassy. gov. cn/fyrth/202301/t20230111_11005831. htm](http://be.china-embassy.gov.cn/fyrth/202301/t20230111_11005831.htm) (査閲時間：2023/11/16)。
- Embassy of the People's Republic of China in the Kingdom of Belgium. 2023. “2023 nian 1 yue 11 ri waijiaobu fayanren wangwenbin zhuchi lixing jizhehui” [Foreign Ministry Spokesperson Wang Wenbin's Regular Press Conference on January 11, 2023]. January 11 (Accessed on November 16, 2023).
- 太報、2023 「日韓領袖峰會民眾如何看？南韓民調：近半數認為『無成果』」5月12日、[https://www. taisounds. com/news/content/84/59900](https://www.taisounds.com/news/content/84/59900) (査閲時間：2023/11/16)。
- Tai Sounds. 2023. “Ri han lingxiu fenghui minzhong ruhe kan? nanhan mindiao: Jin banshu renwei ‘wu chengguo’” [What do People Think of the Japan-South Korean Summit

- Meeting? South Korean Poll: Nearly Half Think “No Results”]. May 12 (Accessed on November 16, 2023).
- 日經中文網、2016 「須花智慧保持中日緊張關係中的冷和平狀態」 9 月 30 日、<https://zh.cn.nikkei.com/columnviewpoint/tearoom/21704-20160930.html> (查閱時間：2023/11/16)。
- NIKKEI (Chinese Edition). 2016. “Xu hua zhihui baochi zhongri jinzhang guanxi zhong de leng heping zhuangtai” [Wisdom is Needed to Maintain the Cold Peace Amid Tense China-Japanese Relations]. September 30 (Accessed on November 16, 2023).
- 日經中文網、2022a 「中日 50 年：經濟緊連、面臨中美之爭影響」 9 月 30 日、<https://zh.cn.nikkei.com/politicaeconomy/politicsasociety/50043-2022-09-30-09-36-33.html> (查閱時間：2023/11/16)。
- NIKKEI (Chinese Edition). 2022a. “Zhong ri 50 nian: Jingji jinlian, mianlin zhong mei zhi zheng yingxiang” [Fifty Years of China-Japanese Relations: Close Economic Ties are Facing the Impact of China-U.S. Struggles]. September 30 (Accessed on November 16, 2023).
- 日經中文網、2022b 「9 成日本年輕人認為『發展中日關係重要』」 10 月 17 日、<https://zh.cn.nikkei.com/politicaeconomy/politicsasociety/50125-2022-10-17-05-00-05.html> (查閱時間：2023/11/16)。
- NIKKEI (Chinese Edition). 2022b. “9 cheng riben nianqingren renwei ‘fazhan zhong ri guanxi zhongyao’” [90% of Japanese Young People Believe “Developing China-Japanese Relations is Important”]. October 17 (Accessed on November 16, 2023).
- 日經中文網、2022c 「輿論調查：中日對彼此國家的印象略微改善」 12 月 1 日、<https://zh.cn.nikkei.com/politicaeconomy/politicsasociety/50688-2022-12-01-09-33-36.html> (查閱時間：2023/11/16)。
- NIKKEI (Chinese Edition). 2022c. “Yulun diaocha: Zhong ri dui bici guojia de yinxiang lüwei gaishan” [Public Opinion Survey: China’s and Japan’s Impressions Towards Each Other Have Improved Slightly]. December 1 (Accessed on November 16, 2023).
- 日經中文網、2023 「日本也想首腦會談、岸田文雄：考慮訪華」 6 月 20 日、<https://zh.cn.nikkei.com/politicaeconomy/politicsasociety/52727-2023-06-20-09-23-41.html> (查閱時間：2023/11/16)。
- NIKKEI (Chinese Edition). 2023. “Ribei ye xiang shouao hui tan, antian wenxiong: Kaoli fanghua” [Japan Also Wants the Summit Meeting. Kishida Fumio: He Considers Visiting China]. June 20 (Accessed on November 16, 2023).
- 文匯報、2023 「美日擴安保合作 中方：應確保不損第三方利益」 1 月 13 日、<https://www.wenweipo.com/s/202301/13/AP63c06fd9e4b053580de07dae.html> (查閱時間：2023/11/16)。
- Wenweipo. 2023. “Mei ri kuo anbao hezuo, zhongfang: Ying quebao busun disanfang liyi” [U.S. and Japan Expand Security Cooperation. China: Both Should Ensure No Damage to Interests of the Third Party]. January 13 (Accessed on November 16, 2023).
- 自由時報、2022 「岸田文雄：向中國『直接傳達』台海問題和平解決立場」 10 月 17

- 日、<https://news.ltn.com.tw/news/world/breakingnews/4092355> (査閲時間：2023/11/16)。
- Liberty Times. 2022. “Antian wenxiong: Xiang zhongguo ‘zhijie chuanda’ taihai wenti heping jiejie lichang” [Kishida Fumio: “Directly Convey” to China the Stance on Peaceful Settlement on Taiwan Strait Issues]. October 17 (Accessed on November 16, 2023).
- 共同網、2022「日安保局長與楊潔篪舉行電話會談」6月7日、<https://tchina.kyodonews.net/news/2022/06/a7c486983236.html> (査閲時間：2023/11/16)。
- Kyodo News. 2022. “Ri anbao juzhang yu yangjiechi juxing dianhua huitan” [Japanese Secretary General of National Security Secretariat Holds a Telephone Conversation with Yang Jiechi]. June 7 (Accessed on November 16, 2023).
- 共同網、2023「自民黨政調會長就推遲防衛增稅向岸田提交建議書」6月9日、<https://tchina.kyodonews.net/news/2023/06/9ad4c5818d58.html> (査閲時間：2023/11/16)。
- Kyodo News. 2023. “Zimindang zhengdiao huizhang jiu tuichi fangwei zengshui xiang antian tijiao jianyishu” [Liberal Democratic Party Policy Research Council Chairperson Submits Proposal to Kishida on Delaying Tax Increase for Defense]. June 9 (Accessed on November 16, 2023).
- 法廣 (rfi)、2022「日澳今簽《互惠准入協定》防衛合作邁大步」1月6日、<https://www.rfi.fr/tw/國際/20220106-日澳今簽-互惠准入協定-防衛合作邁大步> (査閲時間：2023/11/16)。
- RFI. 2022. “Ri ao jin qian ‘huhui zhunru xieding’ fangwei hezuo mai dabu” [Japan and Australia Signed the “Reciprocal Access Agreement” Today, a Big Step Forwards in Defense Cooperation]. January 6 (Accessed on November 16, 2023).
- 法廣 (rfi)、2023a「美日同意將太空攻擊納入安保條約範圍」1月12日、<https://www.rfi.fr/tw/國際報道/20230112-美日同意將太空攻擊納入安保條約範圍> (査閲時間：2023/11/16)。
- RFI. 2023a. “Mei ri tongyi jiang taikong gongji naru anbao tiaoyue fanwei” [U.S. and Japan Agree to Include Space Attacks within the Scope of the Security Treaty]. January 12 (Accessed on November 16, 2023).
- 法廣 (rfi)、2023b「日本與中國國防直通電話今啟」5月16日、<https://www.rfi.fr/tw/中國/20230516-日本與中國國防直通電話今啟> (査閲時間：2023/11/16)。
- RFI. 2023b. “Ribei yu zhongguo guofang zhitong dianhua jinqi” [Direct Defense Phone Line between Japan and China Starts Today]. May 16 (Accessed on November 16, 2023).
- 法廣 (rfi)、2023c「光復節：尹錫悅稱日本為“夥伴” 警告勿盲從共產極權主義」8月15日、<https://www.rfi.fr/tw/國際/20230815-光復節-尹錫悅稱日本為-夥伴-警告勿盲從共產極權主義> (査閲時間：2023/11/16)。
- RFI. 2023c. “Guangfujie: Yinxiyue cheng riben wei ‘huoban’ jinggao wu mangcong gongchan jiquan zhuyi” [National Liberation Day of Korea: Yun Seok-yeol Calls Japan a “Partner,” Warning Against Blindly Following Communist Totalitarianism]. August 15

(Accessed on November 16, 2023).

法廣 (rfi)、2023d「美印太事務協調員：美日韓關係將是 21 世紀決定性的三邊關係」8 月 17 日、[https://www.rfi.fr/tw/亞洲/20230817-美印太事務協調員-美日韓關係將是 21 世紀決定性的三邊關係](https://www.rfi.fr/tw/亞洲/20230817-美印太事務協調員-美日韓關係將是21世紀決定性的三邊關係) (查閱時間：2023/11/16)。

RFI. 2023d. “Mei yintai shiwu xietiaoyuan: Mei ri han guanxi jiang shi 21 shiji jue dingxing de sanbian guanxi” [U.S. National Security Council Coordinator for the Indo-Pacific: The U.S.-Japan-South Korean Relations will be the Decisive Trilateral Relationship in the 21st Century]. August 17 (Accessed on November 16, 2023).

星島頭條、2023「美日韓領導人大衛營舉行會談 擬通過兩文件明確三邊合作的基本框架」8 月 18 日、<https://www.stheadline.com/world-live/3264367/美日韓領導人大衛營舉行會談-擬通過兩文件明確三邊合作的基本框架> (查閱時間：2023/11/16)。

Sing Tao Headline. 2023. “Mei ri han lingdaoren daweiying juxing huitan ni tongguo liang wenjian mingque sanbian hezuo de jiben kuangjia” [Leaders of the U.S., Japan, and South Korea Hold Talks at Camp David, Planning to Clarify the Basic Framework of Trilateral Cooperation Through Two Documents]. August 18 (Accessed on November 16, 2023).

美國之音、2022a「日本擬擴大、重組對美軍支持、加深介入台海防禦」1 月 11 日、<https://www.voacantonese.com/a/japan-taiwan-20220110/6392117.html> (查閱時間：2023/11/16)。

VOA. 2022a. “Ribei ni kuoda, chongzu dui meijun zhichi, jiashen jieru taihai fangyu” [Japan Plans to Expand and Restructure Its Support for the U.S. Forces and Deepen Its Involvement in Taiwan Strait Defense]. January 11 (Accessed on November 16, 2023).

美國之音、2022b「中國惡評布林肯演說 觀察人士：口氣溫和的“新冷戰”檄文」5 月 28 日、<https://www.voacantonese.com/a/china-reacts-to-blinken-s-speech-with-negativity-20220527/6593323.html> (查閱時間：2023/11/16)。

VOA. 2022b. “Zhongguo eping bulinken yanshuo guancha renshi: Kouqi wenhe de ‘xinlengzhan’ xiwen” [China Criticizes Blinken’s Speech. Observers: A Mild-toned Statement on the “New Cold War”]. May 28 (Accessed on November 16, 2023).

美國之音、2022c「“今天的烏克蘭可能就是明天的東亞”：岸田文雄表示將擴大日本在亞洲的安全角色」6 月 11 日、<https://www.voacantonese.com/a/japan-prime-minister-vows-expanded-security-role-in-asia-20220610/6613092.html> (查閱時間：2023/11/16)。

VOA. 2022c. “‘Jintian de wukelan keneng jiushi mingtian de dongya’: Antian wenxiong biaooshi jiang kuoda riben zai yazhou de anquan juese” [“Today’s Ukraine May Be Tomorrow’s East Asia,” Said Kishida Fumio. Japan Will Expand Its Security Role in East Asia]. June 11 (Accessed on November 16, 2023).

香港 01、2023「岸田文雄走訪法意英加美五國所為何事？」1 月 12 日、<https://www.hk01.com/國際分析/856441/岸田文雄走訪法意英加美五國所為何事> (查閱時間：2023/11/16)。

HK01. 2023. “Antian wenxiong zoufang fa yi ying jia mei wuguo suowei heshi?” [Why

- Did Kishida Fumio Visit France, Italy, Great Britain, Canada and the U.S.?]. January 12 (Accessed on November 16, 2023).
- 風傳媒、2022「對美信心崩盤？相信『日本出兵保台』竟高於美國」3月22日、<https://www.storm.mg/article/4251563> (查閱時間：2023/11/16)。
- The Storm Media. 2022. “Dui mei xinxin bengpan? Xiangxin ‘riben chubing baotai’ jing gao yu meiguo” [The Collapse of Confidence in the U.S.? People who Believe “Japan Will Send Troops to Protect Taiwan” is Actually More than that of the U.S.]. March 22 (Accessed on November 16, 2023).
- 風傳媒、2023「日相岸田擔心臺灣有事、又怕美中衝突《經濟學人》解析他的地緣策略」4月23日、<https://www.storm.mg/article/4780023?page=1> (查閱時間：2023/11/16)。
- The Storm Media. 2023. “Rixiang antian danxin taiwan youshi, you pa mei zhong chongtu ‘jingji xueren’ jixi ta de diyuan celüe” [Japanese Prime Minister Kishida is Worried About Contingencies Happening in Taiwan, and is Also Worried About the Conflict Breaking Out Between U.S. and China. “The Economist” Analyzes His Geopolitical Strategies]. April 23 (Accessed on November 16, 2023).
- 俄羅斯通訊社、2022「日澳朝著“准軍事同盟”邁進：或將激化地區軍備競賽」1月10日、<https://sputniknews.cn/20220110/1037008352.html> (查閱時間：2023/11/16)。
- SPUTNIK. 2022. “Ri ao chaozhe ‘zhun junshi tongmeng’ maijin: Huo jiang jihua diqu junbei jingsai” [Japan and Australia are Moving Toward a “Paramilitary Alliance:” It May Intensify the Regional Arms Race]. January 10 (Accessed on November 16, 2023).
- 經濟日報、2023「拜登讚許日本國防改革 堅定承諾美日盟友關係」1月14日、<https://money.udn.com/money/story/5599/6910055> (查閱時間：2023/11/16)。
- Economic Daily News. 2023. “Baideng zanxu riben guofang gaige jianding chengnuo mei ri mengyou guanxi” [Biden Praises Japan’s Defense Reform, and Firmly Commits to U.S.-Japan Alliance Partnership]. (Accessed on November 16, 2023).
- 聯合新聞網、2022「籲學尼克森彈性 季辛吉喊話拜登：別與陸無止境對抗」7月23日、<https://vip.udn.com/vip/story/121937/6481610> (查閱時間：2023/11/16)。
- United Daily News. 2022. “Yu xue nikesen tanxing jixinji hanhua baideng: Bie yu lu wu zhijing duikang” [Calling for the Flexibility Like Nixon, Kissinger Calls Out to Biden: Don’t Have Endless Confrontation with China]. July 23 (Accessed on November 16, 2023).
- 聯合新聞網、2023a「日外相國會答詢 避談『臺灣有事就是日本有事』」4月24日、<https://udn.com/news/story/6809/7119755> (查閱時間：2023/11/16)。
- United Daily News. 2023a. “Ri waixiang guohui daxun bitan ‘taiwan youshi jiushi riben youshi’” [Japanese Foreign Affairs Minister Answers Interpellation in the House of Representative, Avoid Talking About “The Contingency of Taiwan is the Contingency of Japan”]. April 24 (Accessed on November 16, 2023).